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3 بازار سرمایه و بانک

آیا حذف صفر از واحد پولی بر تورم تاثیر می گذارد؟

در حالی حذف ۴ صفر از پول ملی با چاپ اســکناس های جدید وارد گام 
عملی شده که برخی کارشناسان این اقدام را دارای تاثیر بر کاهش تورم و 

برخی نیز بی تاثیر می دانند.
به گزارش اقتصادســرآمد، حذف صفر از واحد پولی ایده ای است که در 
بسیاری از کشورهایی که ارزش پول ملی را به مرور از دست داده اند اجرایی 
شده است. حالا با رونمایی بانک مرکزی از اســکناس های جدید به نظر 
می رسد این اقدام به طور جدی در دستور کار قرار گرفته است. از سوی دیگر 
دو واحدی بودن پول ملی ایران بین ریال و تومان دیگر دغدغه ای است که 

در این زمینه وجود دارد.
اما سوال بسیاری از مردم این است که آیا این اقدام بر تورم تاثیر مستقیم دارد 
یا خیر؟ در اینباره کارشناسان اقتصادی اختلاف نظرهای زیادی دارند، اما 
هر دو دسته بر این عقیده اند که این کار اگر تاثیر مثبت هم نداشته باشد، تاثیر 
منفی ندارد. به این معنا که تورم بیشتری را شاهد نخواهیم بود و شاید شوک 

روانی ناشی از آن به کاهش تورم نیز منجر شود.
در همین رابطه، احمد مجتهد، کارشناس اقتصادی در پاسخ به این سوال که 
آیا حذف صفر پول ملی باعث نوسان تورم می شود یا خیر؟ به خبرنگار ایبنِا 
گفت: اگر به تجربه سایر کشورها که این کار را انجام داده اند نگاهی بیندازیم 
متوجه می شویم، نه تنها تورم ایجاد نمی شــود، حتی ممکن است این کار 

باعث کاهش تورم هم شود و قیمت ها را کاهش دهد.
وی با بیان اینکــه حذف صفر از واحد پولی دیر یــا زود باید اتفاق بیفتد و 
الان به نظر من تاخیر هم افتاده است، افزود: چند ســال پیش بود که ما در 
کنفرانس هایی که در موضوع سیاست های پولی و بانکی داشتیم، برخی از 
افراد مقالاتی داشتند که نشان می داد که این کار یعنی حذف صفر از پول ملی 

ضروری است و باید انجام شود و اتفاقاً تاثیرات ضدتورمی دارد.
مجتهد خاطرنشان کرد: الان هم حجم پول هایی که دست به دست می شود 
و کاهش ارزش پول باعث شــده که مردم خود به خود یک صفر را از پول 
حذف کنند، به طوری که به جای ریال از تومان استفاده می کنند و این یعنی 
که یک صفر حذف شده است.این کارشــناس اقتصادی در ادامه گفت: از 
آن طرف به دلیل تورم این ۴۰ سال می توان گفت که ارزش پول ما به شدت 
کاهش پیدا کرده است. لذا حذف صفر در اکثر کشورهایی که با تورم شدید 
روبرو بوده اند انجام پذیرفته چرا که این کار به طور کلی بســیار ضروری 
است و باید انجام بگیرد.وی اضافه کرد: هرچه قدر این کار را دیرتر انجام 
دهیم مشکلات ما بیشتر خواهد شد. البته باید گفت که زمان انجام آن باید 
به گونه ای باید باشــد که تورم پایین آمده، اما متاسفانه عملا هر زمان که ما 

خواستیم این کار را انجام دهیم با مخالفت هایی روبرو شده ایم.
مجتهد در اینباره تصریح کرد: به نظر مــن، افرادی بوده اند که غیر علمی به 
مباحث نگاه می کردند و اینها اجازه ندادند که این کار زودتر انجام شــود. 
چرا که لایحه این مســئله در روزهای آخر دولت قبل به مجلس داده شد و 
مسکوت ماند و الان تقریبا ۷ سال از آن زمان گذشــته و ما با تاخیر ۷ ساله 

می خواهیم این کار را انجام دهیم.
اما نتیجه حذف صفر از پول ملی بر تورم چیســت؟ مرتضــی افقه، دیگر 
کارشــناس اقتصادی در این باره به خبرنگار ایبنِــا توضیح داد و گفت: در 
این مورد مهم آن اســت که بدانیم این امر با چه هدفــی صورت می گیرد. 
اگر منظور کم کردن هزینه های فکری، ذهنی، حسابداری و فیزیکی باشد، 
به خصوص آنکه برخــی از مردم دانش کافی برای حســاب و کتاب های 

این چنینی را ندارند، این امر می تواند بسیار موثر باشد.
وی افزود: اما اگر می خواهیم استناد به برخی کشورها داشته باشیم در این 
مورد که حذف صفر پول ملی همراه با کاهش تورم بوده اســت، من به این 
امر اعتقادی ندارم و معتقدم که بخش قابل توجهی از ریشه های تورمی ما 
ناشی از عوامل غیر اقتصادی است و آن قسمت اقتصادی اش هم شاید بشود 
با بازی کردن با متغیرهای اقتصادی مثل نقدینگی تا حدی محدودی توجیه 
کرد.افقه تصریح کرد: بخش قابل توجهی از ریشه های تورمی کشور مزمن و 
غیر اقتصادی است، بنابراین بازی کردن با متغیرهای اقتصادی مثل نقدینگی 

هم برای کنترل این تورم تاثیرگذاری محدودی دارد.
این کارشناس اقتصادی درباره تاثیر حذف صفر از واحد پولی بر تورم یادآور 
شــد: من اعتقاد ندارم که این کار تاثیر چندانی بر تورم داشته باشد. چرا که 

ریشه تورم ما در جای دیگری است.
وی در پایان گفت: کشــورهایی که در این رابطه تجربه داشته اند آنها هم با 
اقدامات زیربنایی برای کاهش تورم در کنار آن حذف صفر را هم پیگیری 
 کرده اند و مــا نمی توانیم به این امیــد که تورم کاهش یابــد صفرها را کم 

کنیم. / ایبنا

بیمه شخص ثالث »راننده محور« می شود

انتقال تخفیف بیمه نامه شخص ثالث از بیمه گذار به خودروی مشابه مالک، 
والدین، همسر یا فرزندان بلاواســطه، از مصوبات بسیار ارزشمند مجلس 
شورای اسلامی به شمار رفته و گام بلندی اســت که در قانون جدید بیمه 
شــخص ثالث برای حفظ منافع بیمه گذاران برداشته شده است.به گزارش 
اقتصادسرآمد، ، انتقال تخفیف های درنظر گرفته شده در بیمه نامه شخص 
ثالث یکی از جلوه هــای صیانت از حقوق بیمه گذاران به شــمار می رود.
تخفیف های درنظر گرفته شده برای تهیه بیمه نامه شخص ثالث، حق مسلم 
کســانی اســت که با رعایت مقررات، قانون مداری، احتیاط و مسوولیت 
اجتماعی از مزایای قانونی بهره مند شده اند و به طور طبیعی حق تقدم آنان 
برای استفاده از این مزیت خاص محفوظ اســت.طراحان آیین نامه جدید 
اعمال تخفیفات، بیش از هر مولفه دیگری برای حفظ حقوق ذی نفعان اصلی 
برنامه ریزی کرده اند و حتی برای حفظ حقوق مترتب برای دارندگان تخفیف 
درخصوص شیوه های دیگر انتقال آن هم تدابیری اندیشیده اند.در این میان 
سامانه »سنهاب« به عنوان چشم تیزبین صنعت بیمه و مرکز داده های بیمه ای 
این صنعت، نقش مهمی در پایش تخفیفات دارد و نکته مهم این اســت که 
اطلاعات ثبت نشده در این سامانه ها با اتخاذ راهکارهایی به قوت خود باقی 
خواهد بود.بی تردید تبصره ماده 6  قانون بیمه اجباری شخص ثالث می تواند 
از نشانه های آشکار اعتمادسازی و حفظ حقوق بیمه گذارانی باشد که پیش 

از این نگرانی هایی برای هدررفت سال های قانون مداری خود بودند.

تمدید تسهیلات خرید مسکن به صورت 
توام تا پایان سال 99

بانک مسکن از تمدید تسهیلات خرید مسکن به صورت 
توام تا پایان ســال ۹۹ خبر داد.به گزارش اقتصادسرآمد، 
بانک مسکن با هدف کمک به خانه دارشدن اقشار مختلف 
جامعه و تقویت قدرت خرید متقاضیان مسکن و همچنین 
کاهش هزینه های اخذ تسهیلات، طرح اعطای تسهیلات 
خرید مسکن بدون ســپرده را تا پایان سال در دستور کار 
خود قرار داده است. از ۲۵ دی ماه سال جاری به مناسبت 
سالروز تاســیس بانک مســکن، طرح اعطای تسهیلات 
خرید مسکن به صورت توام )بدون سپرده و اوراق گواهی 
حق تقدم اســتفاده از تسهیلات مســکن( در دستور کار 
شعب بانک قرار گرفته است.سقف تسهیلات مذکور در 
مرکز استان، برای خرید انفرادی ۸۰ میلیون تومان و برای 
زوجین ۱6۰ میلیون تومان و در شهرستانهای استان برای 
خرید انفرادی 6۰ میلیون تومان و برای زوجین ۱۲۰ میلیون 
تومان اعلام کرد.تمامی شعب بانک مسکن به متقاضیانی 
که تا پایان سالجاری درخواست بهره مندی از تسهیلات 
خرید مســکن از محل اوراق گواهی حق تقدم اســتفاده 
از تســهیلات مسکن را دارند، تســهیلات موصوف را به 
صورت توام )بخشی از محل اعتبار داخلی بانک و بخشی 
از محل خرید اوراق مذکور( پرداخت می کنند پرداخت 
تسهیلات خرید مسکن بدون سپرده که از ۲۵دی ماه سال 
جاری به متقاضیان پرداخت می شــود به نحوی است که 
۵۰ درصد مبلغ تسهیلات از محل اوراق گواهی حق تقدم 
استفاده از تسهیلات مســکن و ۵۰ درصد مابقی از محل 
منابع بدون سپرده )مجموعا تا سقف های تسهیلات خرید 
مســکن اوراق گواهی حق تقدم (، پرداخت می شود. به 
این ترتیب متقاضیان فقط برای نیمی از تسهیلات نیازمند 

خرید اوراق هستند.

رشد 30 درصدی اعطای تسهیلات 
سرمایه در گردش در اصفهان

این شعبه از بانک با پرداخت 6 هزار میلیارد ریال تسهیلات 
تا دی ماه ســال جاری، بالغ بر ۳۰ درصد رشد را در حوزه 
اعطای تسهیلات سرمایه در گردش به واحدهای تولیدی 
صادرات محور نسبت به سال گذشته تجربه کرده است.به 
گزارش اقتصادســرآمد، ، نیما بزرگمهر اظهار داشت: نود 
درصد از تسهیلات سرمایه در گردش پرداختی این شعبه 
به حوزه صنعت استان اصفهان تخصیص یافته است.وی 
افزود: بیش از ۱۵ میلیــارد و ۷۰۰ میلیون ریال ضمانت از 
این شــعبه از بانک برای صادرکنندگان صادر شده که در 
مقایسه با مدت مشابه ۲۷۵۰ درصد رشد داشته است. رئیس 
شعبه اصفهان بانک توســعه صادرات ایران در یازدهمین 
گردهمایی روســای موفق سراسر کشور در زمره روسای 
برتر منتخب بانک مرکزی قرار داشــت.نیما بزرگمهر در 
اینباره گفت:حجم عملیات و رشد شاخص های عملکردی 
مختلف همچون تسهیلات پرداختی، سپرده ها، ضمانتنامه 
های صادره، بروات و اعتبارات اسنادی، اعتبارات اسنادی 
داخلی، حوالجات ارزی، خرید و فــروش ارز و کاهش 
معوقات، فعالیتهای بازاریابی و جذب مشــتریان جدید از 
مهمترین شــاخص های انتخاب شــعب برتر بانک ها از 
سوی بانک مرکزی بوده است.وی در خصوص مشتریان 
دانش بنیان شــعبه اصفهان بانک توســعه صادرات ایران 
گفت: تعامل خوبی بین این شــعبه و مشتریان دانش بنیان 
در جریان است و تا کنون چند مشــتری دانش بنیان برای 
دریافت تسهیلات مختص دانش بنیان جذب بانک شده اند.
بزرگمهر با اشاره به شرایط خاص فعلی و محدودیت های 
کرونا اظهار داشت: شعبه اصفهان بانک توسعه صادرات با 
برگزاری وبینار تخصصی اقــدام به معرفی خدمات بانک 
برای مشــتریان نموده و تعاملاتی از این دســت را برای 
معرفی هرچه بیشــتر خدمات و تســهیلات این بانک در 

دستور کار دارد.

 تقدیر از عملکرد روسای منتخب 
شعب بانک صنعت و معدن

یازدهمین گردهمایی روســای موفق شــعب بانک های 
کشور توسط موسسه عالی آموزش بانکداری ایران با عنوان 
مدیریت شعب در دوران اشاعه ویروس کرونا به صورت 
مجازی برگزار شــد.به گزارش اقتصادسرآمد، مدیرعامل 
بانک صنعت و معدن با تجلیل از عملکرد درخشــان این 
شــعب منتخب اظهار داشت: بسیار خرســندم که امروز 
فرصتی فراهم شده تا از تلاش های بهترین و موفق ترین 
رؤسای شعب این بانک قدردانی و تقدیر ویژه داشته باشیم.
دکتر مهری تصریح کرد: مشتری محور بودن و برخورداری 
از روابط عمومی بالا از صفات بارز این رؤسای موفق است 
که خالصانه و دلسوزانه برای حل مشکلات تولیدکنندگان 
در سراســر کشــور تلاش می کنند و دغدغه صنعتگران، 
مهمترین دغدغه آنان است.وی با اشاره به ارتقای شاخص 
های عملکردی شعب ممتاز عنوان داشت: در برخی موارد 
شاهد هستیم که این شعب در شــاخص های عملکردی 
بیش از ۱۰۰ درصد رشد داشــته اند و قابل توجه است که 
در بعضی از این شعب، این رشــد چشمگیر در شاخص 
هایی مانند وصول مطالبات و افزایش حجم ســپرده ها و 
کارمزدها در چندین ســال متوالی محقق شده است و این 
تداوم موفقیت نشــان از تلاش مضاعف رؤسا و کارکنان 
شعب برتر این بانک دارد که با وجود امکانات محدود خود 
توانسته اند اقدامات اساسی و مؤثری را به انجام برسانند.
وی افزود: نهادینه شدن رویکرد این شعب، قطعاً تضمینی 
بــرای موفقیت کل مجموعه بانک اســت کــه در نهایت 
رضایت مشتریان را به دنبال خواهد داشت و ضرورت دارد 
فرهنگ سازی شــود تا روش و منش این شعب به عنوان 
الگو و نمونه عملی برای سایر بخش های بانک مطرح شود 
و دانش و تجارب آنان برای سایر همکاران مورد استفاده 
قرار گیرد.دکتر مهری تأکید کرد: در گزینش این افراد بیش 
از ۸۰ شاخص مختلف به صورت ماهانه توسط مدیریت 
امور شعب مورد بررسی قرار گرفته و شایسته است که از 
زحمات این مدیریت نیز کــه در پایش عملکردها نهایت 

دقت و ابتکار عمل را داشته اند، سپاسگزاری کنیم.

چشم انداز روشن آزادسازی پول های بلوکه شده در کره جنوبی
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: چشم انداز روشن تری نسبت به گذشته وجود دارد و امیدواریم که در اسرع وقت مطالبات خودمان را دریافت کنیم.به گزارش 
اقتصادسرآمد، حسین نوش آبادی ، به پول های بلوکه شده کشورمان در سئول اشاره کرد و گفت: رایزنی هایی برای آزاد سازی پول های بلوکه شده کشورمان در کره جنوبی در حال انجام 
است، اما اینکه سرانجام این مراودات به کجا می رسد مشخص نبوده است.وی اظهار کرد: کره جنوبی می خواهد با عدم پرداخت پول های بلوکه شده کشورمان فرصت سوزی کنند که چنین 
موضوعی برای ما پذیرفتی نیست؛ لذا تلاش دستگاه دیپلماسی و دولت باید مضاعف شود که پول های بلوکه شده ما در دیگر کشورها پرداخت شود.این نماینده مردم در مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: کره جنوبی نباید به بهانه تحریم ها، پول های کشورمان را بلوکه کنند و در قبال آن کالا بدهند؛ ضمن اینکه اگر قرار باشد نفت بفروشیم و نتوانیم پول آن را دریافت کنیم 
وجهه خوبی ندارد.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه با توجه به رایزنی های صورت گرفته این احتمال وجود دارد که پول های بلوکه شده 

کشورمان در آینده ای نه چندان دور آزاد شوند، گفت: چشم انداز روشن تری نسبت به گذشته وجود دارد و امیدواریم که در اسرع وقت مطالبات خودمان را دریافت کنیم.

مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی با بیان 
اینکه افزایش سقف وام خرید مسکن 
در اغلب اوقات دلالی را رونق می دهد، 
گفت: مســکن از آن موضوعاتی اســت که دولت 
باید وارد آن شــود، به طوری که دولت زمین ارزان 
در اختیار شرکت های ساختمان  ســاز قرار دهد و 
بخشی از هزینه ســاخت تسهیلات باشد و بخشی 

آورده مردم باشد.
به گزارش اقتصادسرآمد، رشد بیش از ۵۰۰ درصدی 
قیمت مســکن در سه ســال اخیر موجب کاهش 
قدرت خرید متقاضیان مسکن و به تبع آن کاهش 
سهم وام مسکن در بهای مسکن شده است. شرایط 
فعلی بازار مســکن به گونه ای است که دیگر برای 
قشر متوسط فاقد خانه ملکی، امکان خرید مسکن 

وجود ندارد.
همچنین یکی از ابزارهای مناســب بــرای تامین 
نیازهای کوتاه مدت کارگران و کارمندان )کســانی 
که حقوق ماهیانه دریافت می کنند( کارت اعتباری 
اســت و در بسیاری کشــورها اســتفاده از کارت 
اعتباری بسیار متداول است. ویژگی کارت اعتباری، 
شــارژ مجدد کارت به محض بازپرداخت اقساط 

آن است.
بخــش اول گفت وگوی فارس با عنــوان »انقلاب 
اعتباری با اجرای طرح »گام«/بانک ها امســال ۱۴۸ 
هزار میلیارد تومان تســهیلات به بــورس تزریق 

کردند« منتشر شد.
در بخــش دوم گفت وگوی فارس بــا علی اصغر 
میرمحمدصادقی مدیــرکل اعتبارات بانک مرکزی 
به دو موضوع سیاست های اعتباری بانک مرکزی در 
حوزه مســکن و کارت اعتباری پرداخته ایم که متن 

کامل آن در ادامه می آید.
در حوزه مسکن می خواســتم بحث را ادامه دهیم. 
البته مساله پیچیده است. از یک طرف چون ابزارهای 
کنترلی مانند مالیات در حوزه مســکن نداریم، اگر 
وام بالا برود پس از مدتی بهای مســکن بالا می رود 
و از طرف دیگر اگر ســقف وام بالا نــرود، امکان 
ایجاد قدرت خرید برای متقاضیــان واقعی وجود 

نخواهد داشــت. می دانیم منابع صندوق پس انداز 
مسکن یکم به خاطر عدم تغییر سقف وام و افزایش 
6 برابری قیمت مسکن در حال کم شدن است و در 
دو سه سال اخیر روند نزولی داشته است. آمار بانک 
مرکزی را نگاه می کردم در بخش پس انداز مســکن 
از ۹۴۰۰ میلیارد تومان بــه ۴-۵ هزار میلیارد تومان 
رسیده است. چند بار در زمان مرحوم رحیمی انارکی 
مدیرعامل وقت بانک مسکن درخواست و پیشنهاد 
افزایش سقف تسهیلات مسکن صندوق پس انداز 
مسکن را به بانک مرکزی داد اما بانک مرکزی با همه 
آنها مخالفت کرد. علت این مخالفت بانک مرکزی 
چی بود و اینکه آیا بانک مرکزی برنامه ای برای حوزه 
مسکن دارد؟ آیا می خواهد تسهیلات بخش مسکن 
را معطوف به حوزه ساخت کند یا وام خرید را هم 

می خواهد تقویت کند؟
میرمحمد صادقی: ما با تقویت بخش مسکن موافقیم، 
چرا که اگر بخش مســکن تقویت شود بسیاری از 
بخش های اقتصادی رونق  پیدا می کند. با همین نگاه 

به بانک ها ابلاغ کردیم که ۲۰ هزار میلیارد تومان به 
بخش مسکن تسهیلات بدهند.

البته در بخش مسکن روستایی کارهای خیلی خوبی 
انجام شده است. از سال ۸۴ سالانه ۲۰۰ هزار واحد 
مسکن روستایی ساخته شده و فقط یک سال در سال 
اول مسکن مهر ۴۰۰ هزار مسکن در بخش روستایی 
ساخته شــد. در مجموع برای ساخت یک میلیون و 
۹۳۰ هزار واحد مسکن روستایی روستایی تسهیلات 
به ارزش ۲۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان پرداخت شده 
است.اما در حوزه مسکن شهری و وام خرید مسکن 
دل نگرانی هایی داریم. زمانی کــه مرحوم رحیمی 
انارکی مدیرعامل ســابق بانک مسکن درخواست 
می داد که سقف وام بالا برود، ما نگران منابع صندوق 
و منابع بانک مسکن بودیم. وقتی بانک مسکن نتواند 
تامین کند، از بانک مرکزی می گیــرد و آثار تورمی 
آن قیمت مسکن را دوباره بالا می برد. بنابراین باید 
قدرت تسهیلات با سقف وام مســکن هم تناسب 
داشته باشد. بخشی از وام باید پس انداز مردم باشد نه 

اینکه ۱۰۰ درصد وام را بانک مسکن تامین کند. اگر 
این گونه باشد هیچ بانکی نمی تواند به تنهایی جور 

تورم را بکشد و سقف وام را مدام بالا ببرد.
دولت باید از ساخت مسکن حمایت کند

برخی هم معتقدند تا زمانی که ابزارهای مالیاتی مانند 
مالیات بر عایدی سرمایه و مالیات بر خانه های خالی 
برای بخش مسکن اعمال نشود،  افزایش سقف وام 

مسکن نتیجه ای جز افزایش قیمت مسکن ندارد.
میرمحمد صادقی: افزایش سقف وام خرید مسکن 
در اغلب اوقات دلالی مسکن را رونق می دهد. البته 
این طرف قضیه مردم هستند که فقط می خواهند یک 
خانه بخرند. اگر سقف وام مســکن را ۳۰۰ میلیون 
تومان کنیم، بازپرداخت آن خیلی سنگین می شود و 
بسیاری از افراد نمی توانند این وام را بازپرداخت کنند 
و وام ها نکول می شود. ما هم دغدغه مسکن مردم را 
داریم اما به نظر می رسد مســکن از آن موضوعاتی 
است که دولت باید وارد آن شود. دولت زمین ارزان 
در اختیار شرکت های پیمانکاری قوی ساختمان  ساز 
قرار دهد. بخشی تسهیلات باشــد و بخشی آورده 
مردم باشــد. اما در مورد وام بانکی به نظر می رسد، 
اگر امروز رقم تســهیلات خرید را ۳ برابر کنیم، هم 
بازپرداخت آن سنگین می شود و هم احتمال افزایش 

بهای مسکن را تقویت می کند.
شــما گفتید با کارت اعتبــاری موافقیم اما فقط 
برای خرید کالا، موضع بانــک مرکزی در این 
زمینه چیست. اگر مخالف هستید چرا؟ اگر موافق 

هستید چرا؟
میرمحمد صادقی: موضع خودم را می گویم. نتیجه 
بررسی کارشناسی ما این بود که باید کارت اعتباری 
داده شود. به این شکل که بازپرداخت اقساط موجب 
شارژ دوباره موجودی کارت شــود، نه اینکه روی 
یک کارت خوان بکشــند و پولش را بردارند. اگر با 
برندهای متعدد و فروشــگاه های مختلف قرارداد 
بسته می شــد و یک تخفیف خوب گرفته می شد، 
چون بانک ها از تخفیف برندها منتفع می شــدند با 
ســودهای ترجیحی و با کمترین نرخ می توانستند 
این کارت های اعتباری را در اختیار مردم قرار دهند.

دولت باید از ساخت مسکن حمایت کند

افزایشوامخریدمسکنفقطدلالیرارونقمیدهد

برگزیده های بازار سرمایه

وزیر تعــاون کار و رفاه در مراســم رونمایــی از۱۴۲هزار 
طرح اشــتغال روســتایی با بیان اینکه این طــرح موجب 
افزایش6۴درصدی متوســط درآمد روســتاییان در سطح 
کشور شــد،از تعامل و همکاری مدیرعامل بانک توســعه تعاون تقدیر 
کرد.به گزارش اقتصادسرآمد، محمد شــریعتمداری، وزیر تعاون،کار و 
رفاه اجتماعی در مراســم رونمایی از ۱۴۲ هزار طرح اشتغال روستایی و 
عشایری در ایام مبارک دهه فجر با بیان این نکته که با اجرای طرح ایجاد 
اشتغال پایدار روستایی و عشایری، سهم اشتغال روستایی در سبد اشتغال 
کشور از ۳ به ۲۹ درصد افزایش یافته از کلیه عوامل اجرایی و بانکهای عامل 
در این طرح تشکر کرد.وی در این مراسم گفت: بسیار خرسندم که در این 
، شــاهد رونمایی از یکی از برنامه های بزرگی هستیم که موجب تعادل 
بخشی به سکونت گاه های کشور، ایجاد و افزایش قابل ملاحظه تولیدات 
ملی، تامین امنیت غذایی در عرصه های گوناگون، افزایش سطح رفاه و 
کاهش فقر در مرکز توسعه ملی روستا که همان روستاهای زیر ۱۰ هزار نفر 
هستند، شده است.وی افزود: در شرایط اعمال تحریم های ظالمانه علیه 
کشور، وقوع حوادث غیرمترقبه و خروج آمریکا از برجام که به کندشدن 
رشد فزاینده اقتصادی کشور منجر شد، یکی از برنامه های دولت تدبیر و 
امید برای حل مسائل و اجرای اقتصاد مقاومتی اعمال سیاست های فعال 
بازار بود.شریعتمداری تاکید کرد: سیاست اشتغال روستایی سیاستی بود 
که در بخش ها و روســتاهای زیر ۱۰ هزار نفر به اجرا درآمد و با ابتکار 
شخص رییس جمهوری اتخاذ شد و از بهمن ماه سال ۹6 در کشور آغاز و 
بر مبنای این سیاست تلاش شد تا در سطح روستاها اجرا شود.وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: آمارهای ثبتی نشان می دهد از سال ۹6 تا ۹ 
ماهه اول سال ۹۹ اجرای طرح روستایی ۲6۲ هزار اشتغال پایدار در سطح 
روستاهای کشور و اجرای ۱۴۲ هزار طرح در سطح ملی حاصل شده است. 
البته مجموع سیاست های فعال بازار کار اشتغال بیش از ۴۸6 هزار نفر را 
نشان می دهد.شریعتمداری خاطرنشان کرد: طرح آمارگیری نیروی کار 
مرکز آمار ایران نیز افزایش ۵۱۵ هزار شغل جدید و جمعیت شاغل جدید 
طی سال های ۹6 تا ۹۸ را تایید می کند. وی با اشاره به این که دولت تدبیر و 
امید در حوزه فعالیت زیرساختی در روستاها کارنامه درخشانی دارد، گفت: 
در کنار اعمال سیاســت های زیربنایی اقتصادی باید به موضوع اشتغال 
روستایی نیز می پرداختیم تا به تثبیت و رشد اقتصاد روستایی و مهاجرت 
معکوس از شهر به روستا برسیم و رونق در بخش اقتصادی روستا اتفاق 
بیفتد.شریعتمداری افزود: با موافقت رهبر معظم انقلاب و تصویب مجلس 
شورای اسلامی و دولت ۱.۵ میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی به 
صورت سپرده گذاری مشترک و ترکیبی منابع صندوق توسعه ملی و منابع 
داخلی بانک ها در اختیار طرح فعال بازار کار قرار گرفت و امکان پرداخت 

۲۰ هزار میلیارد تومان منابع در سطح کشور فراهم شد.

یک نماینده سابق مجلس با بیان اینکه فروش نفت 
الزاماً به معنای وابستگی به نفت نیست، اظهار کرد: 
این درآمدها متعلق به نسل های آینده است و باید 

صرف امور زیرساختی کشور شود.
به گزارش اقتصادســرآمد ،غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، 
کارشــناس اقتصادی و نماینده ســابق مجلس بــا بیان اینکه 
وابستگی بودجه ۱۴۰۰ باید به یک سری از مسائل به ویژه نفت 
باید کم شود، اظهار کرد: من در خبرها هجمه های بسیاری در 
مورد درآمد نفت و فروش آن خواندم که گفته شد این بودجه 

کاهش وابستگی به نفت نیست. 
اما فروش نفت الزاما به معنای وابســتگی به نفت نیست و این 
دو مسئله به صورت جداگانه باید بررسی شود.وی ادامه داد: ما 
باید فروش نفت داشته باشــیم، چراکه سفره های زیرزمینی ما 
متصل به سفره های زیرزمینی کشورهای همسایه است و اگر ما 

نفروشیم آنها می فروشند، مثل بلایی که سر گاز آمد.
 بنابراین ما باید نفت را بفروشیم اما مسئله این است که منابع آن 
باید کجا هزینه شود؟این تحلیلگر اقتصادی درباره هزینه کرد 
درآمدهای نفتــی تصریح کرد:  ایــن درآمدهــا را باید برای 
زیرساخت های اساسی کشــور مصرف کنیم، اگر این کار را 

انجام دهیم، قطعاً صرفه جویی های بسیاری داشته ایم.
این نماینده ســابق مجلس یادآور شــد: از طرف دیگر، باید 
برنامه هایی در مورد صادرات غیر نفتی داشــته باشیم که این 
مورد هم وابسته به کاهش تنش ها و خروج از مسائل تحریمی 
که مورد تاکید مقام معظم رهبری بوده است و باید در اولویت 

اول کار دولت قرار گیرد.
وی افزود: باید بتوانیم با کشورهای همسایه ارتباط برقرار کنیم 
و صنایع دستی، گردشگری و تولیدات غیرنفتی و صادرات غیر 
نفتی ما امکان عرضه پیدا کنند و ما درآمدی خارج از درآمد نفت 

برای انجام هزینه های جاری ایجاد کنیم.
جعفــرزاده ایمن آبــادی درآمدهــای نفتی را ســرمایه های 
بین نســلی خواند و خاطرنشــان کــرد: چون ایــن منابع به 
نســل های آینده اختصــاص دارد باید آن را بــه پروژه های 
زیــر بنایــی اختصاص دهیــم که بــرای نســل های بعدی 
ماندگار شــود که وقتی آنها از ما به عنوان پدرانشــان سوال 
می کننــد با ایــن ســرمایه های نفتی کــه فروخته شــد چه 
کردید؟ ما در پاســخ به ســدها، خطوط ریلــی، بزرگراه ها و 
 فرودگاه هــای دارای هواپیماهای غول پیکر اشــاره کنیم که

 ایجاد شده اند.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، از بازیگران 
و ســرمایه گــذاران خارجی بــرای حضور و 
مشارکت فعال در بازار سرمایه ایران دعوت کرد.

به گزارش اقتصادســرآمد، دکتر محمد علی دهقان دهنوی 
در کنفرانــس بین المللی تأمین مالی که بــا "رویکرد علمی 
برای رویارویی با مسائل اقتصادی" برگزار شد، گفت: بازار 
سرمایه ایران در حال حاضر قدرتی است که در سطح ملی و 
بین المللی باید شناخته شود و ما به عنوان میزبان اعلام می 
کنیم که هر کاری لازم باشد برای بین المللی شدن این بازار 

انجام می دهیم.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه بازار 
سرمایه کشور در حال تاریخ سازی است، افزود: امروز ایران 
به عنوان عضو آیسکو بخشــی از بدنه اصلی تصمیم گیری 
هاست و با رعایت اســتانداردهای نظارتی بین المللی، در 
شکل گیری بازاری شــفاف و مقاوم در برابر خطرات گام 
برمی دارد .دکتر دهقان دهنوی همچنین با اشاره به همکاری 
های دو جانبه با کشورهای عضو آیسکو خاطرنشان کرد: ما با 
نهادهای ناظر کشورهای هدف از جمله آلمان، یونان، عمان، 
چین، کره جنوبی، عراق و هند همــکاری  های درازمدت، 

عمیق و سازنده برقرار کرده  ایم.
وی با برشــمردن دیگر تلاش ها و اقدامــات ایران در بین 
المللی شدن بازار ســرمایه کشــور افزود: عضویت ما در 
IFSB نیز نمونه ای از همکاری مــا در زمینه رگولاتوری 
است. همچنین  همکاری ها با OIC نمونه ای دیگر از این 

اقدامات است .
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه بازار سرمایه 
کشور در سال گذشــته با ۱۰ میلیون بازیگر در اقتصاد ملی 
ایفای نقش می کرد، افزود: این در حالی اســت که  الان این 
رقم به بیش از ۵۰ میلیون نفر رسیده است.دکتر دهقان دهنوی 
همچنین اظهار داشت: در حالی که سال قبل ارزش معاملات 
روزانه این بازار حدود ۳۰۰ میلیون دلار بود، در سال جاری 

این میزان به  حدود ۱ میلیارد دلار افزایش یافته است.
وی افــزود: در بــازار ســرمایه داشــتن دیــد بلندمدت 
اهمیــت زیــادی دارد و از اصــول موفقیت در ایــن بازار 
است.خاطرنشــان می شــود: کنفرانــس بین المللی تأمین 
مالی با "رویکرد علمی برای رویارویی با مسائل اقتصادی" 
 امروز با همکاری کانــون نهادهای ســرمایه گذاری ایران

 برگزار شد.

تقدیروزیرتعاونکارورفاهاجتماعی
ازعملکردبانکتوسعهتعاون

تامینهزینههایجاری
ازدرآمدهایغیرنفتی

بازارسرمایهایران
تاریخسازمیشود


